
گروه اقتصادی - رییس سازمان هواپیمایی کشور گفت: همزمان با افزایش 
۲.۵ برابری تقاضای ســفر هوایی، تعداد صندلی پرواز در یک سال گذشته ۴۰ 

درصد افزایش یافت و تعداد هواپیماهای عملیاتی به ۱۷۵ فروند رسید. 
دولت سیزدهم با سه استراتژی »ساخت هواپیما«، »خرید هواپیمای دست 
دوم« و »بازگرداندن پرنده های زمینگیر« به خط پروازی درصدد جبران کمبود 
صندلی پرواز و به تعادل رســاندن عرضه و تقاضا در بخش حمل ونقل هوایی 
است. هر سال تقاضای سفر هوایی در ماه های پایانی سال و شروع سال نو افزایش 
می یابد و کمبود صندلی پرواز نسبت به تقاضای سفر، بهانه ای برای گران فروشی 

بلیت هواپیما می شود.
در ۳ سال گذشته دوره انتظار خرید بلیت هواپیما تا ۳۰ روز افزایش پیدا 
کرده اســت و امکان پاســخگویی به تقاضای سفر هوایی به صورت روزانه و 
حتی هفتگی کاهش پیدا کرده اســت؛ آن گونه که اگر همین امشب تصمیم به 
انجام یک ســفر زیارتی به مقصد مشهد مقدس داشته باشید امکان اینکه برای 
روز یا حتی هفته بعد بلیت پیدا کنید بسیار بعید است. در همین راستا »محمد 
محمدی بخش« رییس ســازمان هواپیمایی درباره برنامه دولت برای توســعه 
ناوگان هوایی گفت: هم اکنون تعداد صندلی های پروازی تا ۴۰ درصد افزایش 
یافته و تعداد هواپیماهای عملیاتی به ۱۷۵ فروند هواپیمای رســیده است. وی 
می گوید: »افزایش ناوگان« اســتراتژی دولت سیزدهم است و این مهم را از دو 
راه خرید هواپیمای دست دوم و اورهال هواپیماهای زمینگیر پیگیری می کند تا 

دو برابر و نیم شدن تقاضای سفر را پاسخ دهد.
بر اســاس اعلام معاون وزیر راه و شهرسازی، از ابتدای سال ۱۰۰ فروند 
هواپیمای زمینگیر شناسایی شده است که دولت در نظر دارد تا برنامه اورهال 

مجدداً این پرنده ها را در دستور قرار دهد و وارد چرخه پروازی کند.
از این مسیر اخیراً سه فروند هواپیما بعد از چند سال زمینگیری وارد چرخه 
پروازی شده است. سازمان هواپیمایی طی ۲ سال گذشته اعلام کرده است که 
برای افزایش تعداد صندلی پرواز منتظر احیای برجام نمی ماند و افزایش ناوگان 
را از چند مسیر دیگر ادامه می دهد.بر اساس بخشی از برنامه که مربوط به خرید 
ناوگان دست دوم می شود، در چند ماه اخیر چند فروند هواپیما با میانگین سنی 
۱۹ سال وارد کشور شدند. دولت برنامه خرید هواپیماهای دست دوم را با هدف 
تقویت ناوگان ایرلاین ها در دستور کار دارد و مذاکرات برای افزایش خرید در 

دستور کار است.

تعداد صندلی های پروازی ۴۰ درصد افزایش یافت؛

جزییات برنامه دولت برای توسعه 
ناوگان هوایی
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گروه اقتصادی - کامران ندری 
درباره ایــرادات وارد به بودجه ۱۴۰۲ 
اظهار داشت: بودجه سال آینده با بودجه 
سال گذشته و سنوات گذشته تفاوت 
قابل توجهی ندارد و تغییر محسوس و 
ملموسی در بودجه سال آینده نسبت 
به سال های گذشته مشاهد نمی کنیم و 
اساسا مشخص نیست این بودجه چه 
نگاهی به مشــکلات و مسائل کلان 
اقتصادی کشــور دارد. به نظر می رسد 
که در بر همان پاشــنه می چرخد و هر 
گلی که بودجه سال های گذشته بر سر 
اقتصاد زده، بودجه ۱۴۰۲ همان گل را 

بر سر اقتصاد خواهد زد.
وی دربــاره افزایش درآمدهای 
مالیاتــی در بودجــه ۱۴۰۲ ادامه داد: 
دولت سال هاست که به دنبال افزایش 
درآمدهای مالیاتی به هر طریقی است 
که اصلا نگاه درســتی نیست. افزایش 
درآمدهــای مالیاتی بــدون اصلاح و 
ترمیم ســاختارها نمی تواند راهگشا 
باشد و همچنان با مساله کسری بودجه 
مواجه هستیم هرچند که لایحه بودجه 
بر روی کاغذ کســری نــدارد و یک 

بودجه تراز ارائه می شــود. اما تجربه 
ســال های گذشته نشــان می دهد که 
مســاله کسری بودجه در اقتصاد ایران 
وجــود دارد ولو اینکه بــا ترفند های 
حسابداری بخواهند کسری بودجه را 

انکار کنند.
این کارشــناس اقتصادی ادامه 
داد: باید توجه داشــت که رشد بالای 
نقدینگی که به چیزی حدود ۳۷ درصد 
می رسد،  دلایلی دارد آن هم در اقتصادی 
که دست اندازی دولت و نشانه مداخله 
دولت را در هر بخشی می توان دید. در 
واقع رشد نقدینگی همان دم خروسی 
اســت که قسم حضرت عباس دولت 
برای نبود کســری بودجه را زیر سوال 

می برد.
نــدری با بیان اینکه با این بودجه 
هیچ انتظاری وجود ندارد که وضعیت 
اقتصــاد در ســال آینده متفــاوت از 
وضعیــت اقتصادی امســال باشــد، 
تاکیــد کرد: تنها روزنه امیدی که برای 
اقتصاد ایران می تــوان در نظرگرفت 
موضوع مذاکرات و برجام و گشایش  
در درآمدهای نفتی اســت که آن تنها 

فرصتــی را به دولت می دهد، نه اینکه 
بتواند مشکلی را حل کند که البته میزان 
اثرگذاری آن بستگی به نحوه استفاده 
دولــت از این فرصت دارد. به هر حال 
واقعیت این اســت کــه همین امروز 
نشانه های خوبی از انجام و سر گیری 

مذاکرات وجود ندارد.
وی در پاسخ به این سوال که چرا 
میزان افزایش مالیات بیش از ۴۰ درصد 
و متناســب با حرکت نرخ تورم بوده 
اما از سوی دیگر میزان افزایش حقوق 
را ۲۰ درصــد در نظر گرفته اند، گفت: 
در حال حاضر این نگاه حاکم است از 
آنجایی که مالیات درآمد دولت است 
می تواند با نــرخ تورم حرکت کند اما 
از آنجایی که حقوق و دستمزد درآمد 
کارکنان اســت، ضرورتــی ندارد که 
افزایش پیدا کند. این نکات در بودجه 
مسائل بسیار مهم و کلیدی هستند که 
مسئولان باید نسبت به آن پاسخ دهند. 
باید روشــن شــود دولت برای طبقه 
کارمنــد که ترمیم حقوق و دســتمزد 
آن امســال و سال آینده بسیار کمتر از 
نــرخ تورم بوده و به هیچ وجه تورمی 

را که تجربه کرده اند را ترمیم نمی کند، 
چه فکری کرده اســت؟ در این شرایط 
دولت چالش هایی که با آن مواجه است 
را با چه نیروی انســانی می تواند رفع 
کند؟ کارمندان انگیزه ای برای افزایش 
سطح تلاش خود و همراهی با برنامه 

دولت را ندارند.
این کارشناس اقتصادی با تاکید بر 
اینکه باید توجه داشت که افزایش نرخ 
تورم در ســال آینده ادامه دارد، افزود: 

دولت نه تنها نتوانست تورم سال ۱۴۰۰ 
را کاهش دهد بلکه نتوانست تورم سال 
۱۴۰۱ را جبــران کنــد و افزایش نرخ 
تورم در سال ۱۴۰۲ هم ادامه دار خواهد 
بــود. در این شــرایطی که هزینه های 
مــردم، کارکنان دولــت، کارگران و 
بازنشستگان افزایش می یابد فشارهای 
مالیاتی هم به آن اضافه خواهد شــد. 
بــا توجه انحصاری کــه دولت برای 
تولیدکننــدگان در اقتصاد ایجاد کرده، 

این قدرت را دارند که افزایش مالیات 
را به مصرف کننده منتقل می کنند.

نــدری گفت: با توجــه به تمام 
ایــن موضوعات می تــوان گفت که 
وضعیت اقتصاد کشور بغرنج است و 
در این شــرایط روال سابق به صورت 
کلیشــه  ای در مورد بودجه ادامه دارد. 
مساله مهم این است که بودجه ۱۴۰۲ 
اساسا مساله محور نیست و مشخص 
نیست که این بودجه چه برنامه ای حل 

مشکلات کلیدی دارد؟ به نظر می رسد 
که تمرکز دولت در بودجه ۱۴۰۲ تنها 
درباره این بوده که درآمدهای مالیاتی 

را افزایش دهد.
وی در پاســخ به این سوال که آیا 
اثــرات برنامه دولت برای کاهش نرخ 
تورم در ســال آینده در بودجه ۱۴۰۲ 
دیده می شــود، اظهار داشت: موضوع 
این اســت که مردم فقیر شــده اند و 
درآمدهــای مردم به صورت واقعی به 
شدت کاهش یافته در این شرایط مردم 
نمی توانند مانند سال های گذشته توان 
خرید داشته باشند از این جهت که مردم 
توان خریــد ندارند، طبیعتا بنگاه های 
تولیدی هم امکان اینکه بتواند قیمت ها 
را به سرعت امسال بالا ببرند، نخواهند 
داشــت. هر چه مردم را فقیرتر کنند، 
سرعت رشد قیمت ها را کمتر می کنند 
این در حالی اســت که مردم در تامین 
مواد خوراکی و قــوت غالب روزانه 
خود مانده اند. طبیعتا در این شــرایط 
مردم توانایــی خرید ندارند در نتیجه 
تولیدکنندگان نمی توانند قیمت ها را به 
طور ناگهانــی و با درصد بالا افزایش 
دهند. ندری تاکید کرد: اما یادمان باشد 
کــه فرض بر اینکه نــرخ تورم بالای 
۴۵ درصد امســال در سال آینده به ۳۰ 
درصد هم برسد همین میزان افزایش 
قیمت ها برای جامعه ای که به شــدت 
فقیر شــدند و طبقه متوسط آن از بین 

رفته، بسیار آسیب رسان است.
این کارشــناس اقتصادی درباره 
احتمال افزایش نرخ بیکاری با کاهش 
تقاضای مردم، گفت: تا حدودی امکان 
تعدیل ها وجــود دارد اما موضوع این 
است که عمده تولیدکنندگان در ایران 

دســتگاه های دولتی یا شــبیه دولتی 
هستند و با توجه به قدرت انحصاری 
کــه دارند و تــوان افزایش قیمت ها؛ 
نیــازی به تعدیل نیــرو ندارند. از این 
رو ایــن، تعدیل نیــرو و افزایش نرخ 
بیکاری که در کشــورهای پیشرفته در 
این شــرایط اقتصادی اتفاق می افتد، 
در ایــران رخ نخواهــد داد و دلیل آن 
توان انحصاری اســت کــه دولت به 
تولیدکننــدگان می دهــد. از این رو 
تولیدکننده به راحتی می تواند قیمت ها 
را بســیار بالاتر از هزینه تمام شــده 

افزایش دهد.
وی با تاکید بر اینکه مساله اصلی 
و در ســال آینده ادامه پیدا می کند این 
است که طبقه متوسط در حال فروپاشی 
است، ادامه داد: مساله اصلی این است 
که افراد هر چند شــاغل هستند اما با 
درآمد با آن شــغل نمی توانند از عهده 
هزینه های زندگی در حد یک زندگی 
معمولی و متناســب با کرامت انسانی 

برآیند.
نــدری گفــت: آن چیــزی که 
نمی توان انکار کرد این است که جامعه 
ایرانــی روز بــه روز در حال ضعیف 
شدن است. آمارهای بانک  جهانی هم 
حاکی از این اســت که در چند ســال 
گذشــته جایگاه ایران از کشورهایی 
که درآمدهای آن بالای متوسط بود به 
جایگاه کشورهایی که درآمد آنها کمتر 
متوســط درآمدهای منطقه است تنزل 
پیدا کرده و این مســاله فقیرتر شدن و 
کاهــش رفاه خانوار از مســاله جدی 
اقتصــاد ایران در ســال آینده خواهد 
بود ولو اینکه نرخ بیکاری هم کاهش 

محسوسی نداشته باشد.

ندری کارشناس اقتصادی؛

طبقه متوسط در حال 
فروپاشی است

یک کارشناس اقتصادی اظهار داشت: به نظر می رسد که در بر همان پاشنه می چرخد و هر گلی که بودجه سال های گذشته 
بر سر اقتصاد زده، بودجه 1402 همان گل را بر سر اقتصاد خواهد زد.

 
گروه اقتصــادی - مدیرعامل 
شرکت بازآفرینی شهری ایران گفت: 
نیمــی از این واحدهــا یعنی حدود 
یک میلیــون و ۳۸۰ هــزار واحد در 

کلان شهرها و مراکز استان ها است.
محمــد آئینــی در یــک برنامه 
تلویزیونی اظهار کرد: با حجم انبوهی 
از بناهای ناپایدار و فرسوده مواجهیم و 
تاکنون ۲۲۰ هزار از واحدهای فرسوده، 
نوســازی شــده، اما دو میلیون و ۷۰۰ 

هزار واحد همچنان باقی است.
وی افزود: این واحدها بیشتر در 
محدوده های مصوب بافت فرســوده 
قرار دارند که بر اســاس شاخص های 
شــورای عالی شهرسازی و معماری 

ایران تعیین شده اند.
معــاون وزیر راه و شهرســازی 
گفــت: به جــای ۲۲۰ هــزار واحد 

فرسوده ای که تخریب و نوسازی شده 
۷۱۰ هزار واحد ساخته شده است که 
این نشان می دهد سیاست های گذشته 
از کارایی لازم برخوردار نبوده و راهبرد 
اساسی ما باید شتاب بخشی به نوسازی 

بافت فرسوده باشد. 
آئینی با بیان اینکه ۲ میلیون و ۷۰۰ 
هزار واحد مســکونی با جمعیت ۱۰ 
میلیون نفری در بافت فرسوده زندگی 
می کننــد، ادامه داد: اگر حادثه دیگری 
مانند زلزله بم اتفاق بیفتد جان این افراد 
در این مناطق به شدت در خطر است.

وی بــا تاکید بر اینکه شــتاب 
بخشی به نوسازی بافت های فرسوده 

امکان پذیر نیســت، مگر اینکه خود 
مردم پــای کار بیایند، بیان کرد: در این 
زمینه با دو مشکل مواجه هستیم؛ یکی 
اینکه ساکنان این مناطق عمدتاً از توان 
درآمدی پایینی برخوردارند و از سوی 
دیگر برای سازنده ها توجیه اقتصادی 
لازم برخوردار نیست که در این مناطق 
نوســازی کنند. مدیرعامل شــرکت 
بازآفرینی شــهری ایــران تاکید کرد: 
برای تشــویق هر دو گروه همان گونه 
کــه مقام معظم رهبری فرمودند که به 
شکل های مختلف ســرمایه گذار را 
تشویق کنیم، چاره ای نداریم جز اینکه 
یک بسته تشویقی جامع در حوزه های 

مختلف برای نوسازی بافت فرسوده 
تدارک ببینیم. آئینی با اشــاره به اینکه 
با شــاخص های موجــود در بیش از 
۶۰۰ شهر، بافت فرسوده وجود دارد، 
گفت: در کلان شهرها و مراکز استان ها 
تقریباً نیمی از این واحدها یعنی حدود 
یک میلیون و ۳۸۰ هزار واحد را در خود 
جای داده اند. وی افزود: صد شهر اول 
حدود ۷۰ درصد و مابقی شــهرها ۳۰ 
درصد واحدهای فرســوده را در خود 
جای داده اند. این نشان می دهد که اگر 
در ۱۵۰ شهر نخست این کار را شتاب 
دهیم می توانیم ناپایداری و فرسودگی 

را با سرعت بیشتری نوسازی کنیم.

معــاون وزیر راه و شهرســازی 
اظهار داشت: روند تشویقی و صدور 
پروانه ها آغاز شــده و شاهد رشد قابل 
توجهی در صدور پروانه ها هستیم و تا 
پایان آذر امسال نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته در این زمینه رشد خواهیم 
داشت. آئینی با اشاره به بسته تشویقی 
وزارت راه و شهرسازی برای نوسازی 
بافت فرســوده، گفت: این بســته ها 
برای مردم حقوقی ایجاد کرده اســت؛ 
همچنین برابر قانون، شهرداری ها در 
عوارض نوســازی و تراکم ســاخت 
حداقل ۵۰ درصد بــه مردم تخفیف 
می دهند که تا ۱۰۰ درصد هم می توانند 

این تخفیف را اعمال و معادل آن را از 
دولت مطالبه کنند.

وی در ایــن بــاره کــه اگر این 
تخفیف ها اعمال نشــد مردم چه باید 
بکننــد؟، پاســخ داد: در این صورت 
مــردم هم می توانند به دســتگاه های 
نظارتــی مراجعه کنند هــم از طریق 
سامانه پیامکی ۳۰۰۰۰۸۶۱۲ یا وبگاه 
www.udrc.ir شرکت بازآفرینی به 

ما اطلاع دهند.
بازآفرینی  شــرکت  مدیرعامل 
شــهری ایــران ادامــه داد: بیشــتر 
شــهرداری ها از این طرح اســتقبال 
کرده و عمده تخفیف آنها به بالای ۸۰ 

درصد رسیده است. متأسفانه الآن زمان 
متوســط برای صدور پروانه در کشور 
بیش از ۶ ماه است و در تهران با توجه 
به لزوم اســتعلام های بیشتر این مدت 
بیشتر از ۸ ماه است، در حالی که برابر 

ضوابط قانونی باید دو هفته باشد.
آئینی بیان کرد: طبق شورای عالی 
اداری، شــهرداری باید تدابیری اتخاذ 
کنــد که این مدت به یک هفته کاهش 
یابــد، اما به دلیل لزوم اســتعلام های 
مختلــف، مــدت دو ماه را مناســب 
می دانیم. کاهش این مدت سازندگان 
و سرمایه گذاران را ترغیب می کند که 
در بافت های فرسوده سرمایه گذاری 

کننــد. معاون وزیر راه و شهرســازی 
همچنین گفت: علاوه بر تخفیف ها و 
کاهش زمان صدور پروانه شهرداری ها 
۵۰ درصــد مابقی را باید بدون کارمزد 
تقســیط کننــد و در خصوص دیگر 
کاربری ها نیز همین روند را می توانند 
انجــام دهند؛ حتــی می توانند هزینه 
صدور پروانه را به پایان پروژه موکول 
کنند. یا می تواند این هزینه را با بخشی 
از پروژه تهاتر و حتی زمان پایان کار را 

تسریع کند.
وی گفت: دستگاه های خدمات 
رسان مانند شرکت توزیع برق، آب و 
فاضلاب شهری و گاز و مخابرات برابر 
قانون موظف هستند انشعاب های قبلی 
را بدون دریافت هزینه برای نگهداری 
تا بعد از نوسازی محفوظ کرده و پولی 

بابت این دریافت نکنند.

معاون وزیر راه و شهرسازی:

۲ میلیون واحد مسکونی در بافت فرسوده وجود دارد

-مدیرعامل  اقتصــادی  گروه 
اتحادیه تعاونی های ماهیان ســردآبی 
خاطر نشــان کرد: نمی توان گفت که 
قیمت ماهی در بــازار روند صعودی 
دارند آخرین آنالیز قیمت ماهی قزل آلا 
در سال جاری کیلویی ۱۱۵ هزار تومان 
در نظر گرفته شــد اما در مزارع قزل آلا 
کیلویی ۱۰۲ تا ۱۰۳ هزار تومان بفروش 
می رسد و قیمت عمده فروش ماهی در 
بازار تهران کیلویــی ۱۰۸ تا ۱۱۰ هزار 

تومان است
آرش نبی زاده از احتمال یخ زدگی 
ورودی آب مــزارع پرورش ماهی در 
استان های سردســیر خبر داد و افزود: 
مزارع پرورش ماهی در استان های مانند 

چهارمحال بختیاری، لرستان و زنجان 
به دلیل افت فشــار دما درگیر شده اند و 
امکان یخ زدگی کانال های ورودی آب 
وجود دارد از این رو باید با مراقب های 
به موقع مانــع یخ زدگی آب کانال های 
ورودی شــویم؛ یخ زدگــی و انجماد 
کانال ها ورودی آب باعث خواهد شد 
که آب تمام اســتخر یخ  بزند و ماهیان 

از بین بروند.
وی با بیــان اینکه مزارع پرورش 
ماهی با سوخت های چون گازوئیل و 
نفت گرم می شــوند، تصریح کرد: این 
مزارع سهمیه سوخت دارند و همواره 
اقدام به ذخیره سازی سوخت می کنند و 
تا این لحظه گزارشی مبنی بر عدم تامین 

سوخت مزارع پرورش ماهی به دست 
ما نرسیده است.

ایــن فعال اقتصادی با اشــاره به 
عرضه ماهــی قزل آلا زیــر نرخ تمام 
شــده در بازار، گفت: نمی توان گفت 
که قیمت ماهی در بازار روند صعودی 
دارند آخرین آنالیز قیمت ماهی قزل آلا 
در سال جاری کیلویی ۱۱۵ هزار تومان 
در نظر گرفته شــد اما در مزارع قزل آلا 
کیلویی ۱۰۲ تا ۱۰۳ هزار تومان بفروش 
می رسد و قیمت عمده فروش ماهی در 
بازار تهران کیلویــی ۱۰۸ تا ۱۱۰ هزار 
تومان اســت و تولیدکنندگان همچنان 
زیرقیمت تمام شــده ماهی را عرضه 
می کنند اما قیمت فروش به نرخ واقعی 

نزدیک شده است. به گفته مدیر عامل 
اتحادیه تعاونی های ماهیان ســردآبی؛ 
قیمت تمام شده ماهی در ایران بالاست 
و اگر قیمت بالا نباشــد انگیزه تولید از 

تولیدکنندگان سلب می شود.
نبی زاده با اشــاره به کاهش تولید 
ماهــی در ســال جاری، گفت: ســال 
گذشــته ۱۱۵ هزار تن تولید کردیم اما 
تولید امسال به عدد ۹۵ هزار تن رسیده 
است و بسیاری از تولیدکنندگان حجم 
تولیــد را کاهش داده اند و این موضوع 
می تواند به عنوان یکی از عوامل افزایش 

نرخ ماهی در بازار در نظر گرفت.
مدیر عامــل اتحادیه تعاونی های 
ماهیــان ســردآبی ادامه داد: شــرایط 

اقتصــادی مردم به  گونه ای اســت که 
ترجیح می دهند کالای با قیمت مناسب 
خریداری کنند؛ مقایســه قیمت مرغ 
و ماهی مــردم را متقاعــد می کند که 
مرغ تهیه کند دولــت نیز از تولید مرغ 
حمایت می کند و قیمت آن را پایین نگه 
می دارد از این رو مردم ترجیح می دهند 
مرغ خریداری کننــد. وی صادرات را 
به عنوان امید تولیدکنندگان برای ادامه 
فعالیت اقتصادی عنــوان کرد و افزود: 
سیل ۸ تا ۱۰ هزار تن ماهی صادراتی را 
از بین برد و دولت نیز از تولیدکنندگان 
حمایتی نکرد و قرار اســت که وام های 
کم بهره به آنها داده شــود و باید منتظر 
مانــد و دید کــه تولیدکنندگان راغب 

هستند که تولید را دوباره از سر بگیرند. 
امســال صــادرات به ۵ تــا ۶ هزار تن 
خواهد رسید این رقم قابل توجه نیست 
اما همین تولیدکنندگان بزرگ را سرپا 

نگه داشته است.
این فعال اقتصادی رقم تسهیلات 
شــیلات کارت را ۲۰۰ میلیون تومان با 
سود ۱۲ درصد اعلام کرد و افزود: یک 
مزرعه ۵۰ تنی به ســرمایه در گردش ۵ 
میلیــارد تومانی نیــاز دارد که این عدد 
نمی تواند نیاز واحدهای تولید را درمان 
کند عــده ای از تولیدکنندگان خرد این 
تســهیلات را با هدف اعطای حقوق 
کارمندان دریافــت کردند اما دردی از 

مشکلات آنها دوا نکرد.

قیمت فروش ماهی به زیر نرخ تمام شده رسید

 آن چیــزی کــه نمی توان انکار کرد این اســت که جامعــه ایرانی روز بــه روز در حال 
ضعیف شــدن اســت. آمارهای بانــک  جهانی هم حاکی از این اســت که در چند ســال 
گذشــته جایگاه ایران از کشــورهایی که درآمدهای آن بالای متوســط بــود به جایگاه 
کشــورهایی کــه درآمد آنها کمتر متوســط درآمدهای منطقه اســت تنــزل پیدا کرده 
و این مســاله فقیرتر شــدن و کاهــش رفاه خانوار از مســاله جدی اقتصــاد ایران در 
ســال آینده خواهد بود ولو اینکه نرخ بیکاری هم کاهش محسوســی نداشــته باشــد.

اقتصادی

مدیر عامل اتحادیه تعاونی های ماهیان سردآبی :
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گروه اقتصادی -  رئیس کل بانک 
مرکزی تاکید کرد:  نیمه اول بهمن ماه 
بــازار مبادله ارز و طــلا را هم افتتاح 
می کنیم تــا در این بازار بقیه نیازهای 
خدماتی - ارزی مردم تامین شــود. 
محمدرضا فرزین در حاشــیه جلسه 
کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۲ گفت: در این جلسه گزارشی از 
سیاست های ارزی و پولی سال آینده 
ارائه کردم، البته ریاســت کمیسیون 
تلفیق هم درخواســت داشتند که ما 

یــک برآورد هم از اثــرات بودجه بر 
تورم سال آینده داشــته باشیم که ان 
شــاء الله این گزارش در جلسه آینده 

به کمیسیون ارائه خواهد شد.
رئیس کل بانــک مرکزی تاکید 
کرد: سیاست های ارزی همانطور که 
قبلا هم اعــلام کردیم در چارچوب 
سیاســت های تثبیت اقتصادی است 
و ان شاالله ما امســال این موارد را در 
بودجــه منظور می کنیم تا در ســال 
آینده این سیاســت ها دنبال شــود. 

فرزین افــزود: همانطور که قبلا هم 
بیان شده در سامانه نیما میانگین نرخ 
ارز ۲۸۵۰۰ تومــان را مبنای خرید و 
فروش ارز گذاشته ایم، همین طور در 
نیمه اول بهمن مــاه بازار مبادله ارز و 
طــلا را هم افتتــاح می کنیم تا در این 
بازار بقیه نیازهــای خدماتی - ارزی 
مردم تامین شود. ان شاء الله به سمتی 
حرکت می کنیم که تمام نیازهای ارزی 
رسمی و بانکی در بازار مبادله و سامانه 

نیما تامین شود.

 وی در پاســخ به ســوالی مبنی 
بر اینکه آیا این سیاســت انقباضی و 
انبساطی خواهد بود، گفت: این سوال 
را باید ســازمان برنامه و بودجه پاسخ 
دهــد، ولی در مورد اینکه سیاســت 
انبساطی و انقباضی است؟ باید بگویم 
معتقدیم سیاســت ها باید در راستای 
سیاســت های تثبیت اقتصادی باشد، 
بنابراین اگر این سیاســت ها شدیداً 
انبســاطی باشد، قطعا منجر به تثبیت 
نخواهد شــد و اگر به طور شــدید 

انقباضی باشد هم ما از بابت رشد دچار 
مشکل خواهیم شد به همین دلیل این 
سیاست ها باید به گونه ای باشد که در 
زمینه تثبیت اقتصادی در سال آینده به 
ما کمک کند. رئیس کل بانک مرکزی 
در مورد قول خود به نمایندگان برای 
تــلاش در زمینه کاهش نرخ تورم در 

سال ۱۴۰۲ گفت: در کمیسیون تلفیق 
عرض کردم تورم ســال آینده دو بال 
دارد یــک بال آن بودجه اســت که 
دســت مجلس و دولت است و یک 
بال آن هم سیاست های بانک مرکزی 
است. ما در سیاســت های خودمان 
قطعاً با انضباط پولی در بانک ها تلاش 

می کنیم که تورم را کاهش دهیم ولی 
در سیاست های مالی و سیاست های 
که در لایحه بودجه گنجانده می شود، 
اعم از سیاســت هایی در زمینه درآمد 
و هزینه هــا هم باید به ما کمک کند تا 
ما بتوانیم تورم ســال آینده را کاهش 

دهیم.

گروه اقتصادی - در جلســه ای 
بــا حضور معــاون اول رئیس جمهور 
و مدیــران عامــل ۱۹ بانــک دولتی و 
خصوصی کشور، مسائل و چالش های 
بانک ها برای تامین تسهیلات و حمایت 
از ساخت مســکن و تولید دارو مورد 
بررســی قرار گرفت و تمهیدات لازم 
برای حل مشکلات و تسریع در اجرای 

تعهدات اتخاذ شد.
محمد مخبر در این جلسه با اشاره 
به اینکه مســکن ۳۰ درصد سبد هزینه 
خانوار را شامل می شود، مشارکت بانک 
های عامل و بانک مرکزی برای سرمایه 

گذاری در بخش مسکن را امری بسیار 
مهم عنوان و تاکید کرد بانک های عامل 
باید با خلاقیت در روش های بانکداری 
و نوآوری در تامین منابع مسکن و جذب 
نقدینگی، مشارکت و نقش جدی تری 

در تولید مسکن ایفا کنند.
وی با اشاره به اینکه بانک ها امروز 
در تخصیص تسهیلات بخش مسکن 
از تعهــدات و برنامه پیش بینی شــده 
عقب هستند، بر ضرورت اجرای برنامه 
ای جهشی برای تســریع در پرداخت 
تسهیلات این بخش تاکید کرد و گفت: 
بانک های عامل بسترساز اصلی توسعه 

کشــور هســتند و باید مطابق آنچه در 
تکالیف آنها قید شده، منابع مالی مرتبط 
با تولید مسکن را با اولویت تخصیص 
دهند. در این زمینه دولت آمادگی دارد 
تا مشــکلات و چالش های پیش روی 
بانک ها در مسیر انجام این تعهدات را 

بررسی و رفع کند.
معاون اول رئیس جمهور از وزیر 
راه و شهرسازی خواست تا در جلسات 
جداگانه با هر یک از بانک های عامل، 
مشــکلات را احصا و پس از ارزیابی 
مــوارد لازم را برای تصمیم گیری ارائه 

کند.

در ادامــه این جلســه همچنین 
گزارشــی از وضعیــت تامیــن منابع 
تســهیلات تولیدکنندگان دارو توسط 
بانک هــای عامل ارایه گردید که مخبر 
بانــک های عامل را مکلف کرد ضمن 
تلاش برای جذب نقدینگی و هدایت 
آن به ســمت تولید و اعطای تسهیلات 
تکلیفی، تا پایان ســال تعهدات خود را 
در بخــش تولیدکنندگان دارویی نیز به 
صورت کامــل و ۱۰۰ درصدی انجام 
دهند. وی با اشــاره به اینکه بخشی از 
کسری تولید دارو در اثر تاخیر در تامین 
تسهیلات مورد نیاز تولیدکنندگان دارو 

بوده اســت، گفت: تامین به موقع دارو 
مساله ای است که با سلامت مردم گره 
خورده و دولت مصمم اســت که این 

موضوع را با جدیت دنبال کند.
در این جلســه کــه وزرای راه و 
شهرسازی، بهداشت و درمان و رییس 
کل بانک مرکزی نیز حضور داشــتند، 
گزارشــی از عملکرد بانک ها نسبت 
به پرداخــت تســهیلات تکلیفی در 
بخش مسکن و تولیدکنندگان دارویی 
ارائه شــد.در این نشســت همچنین 
راهکارهای هدایت نقدینگی به سمت 
تولید و نیز احداث مسکن مورد بحث 

و تبــادل نظر قرار گرفت و مقرر شــد 
بانک های عامل برای جذب ســرمایه 
های سرگردان به سمت تولید مسکن 
اهتمام جدی داشته باشند و برنامه های 
 عملیاتی خود را در این خصوص ارائه 

دهند.

رئیس کل بانک مرکزی:

بازار مبادله ارز و طلا بهمن ماه افتتاح می شود

معاون اول رئیس جمهور:

بانک ها عقب ماندگی خود را در تخصیص تسهیلات مسکن جبران کنند


